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VII
Practicarea rugăciunii

Subiectele despre care am discutat mai înainte îl preced pe cel de 
acum și au fost necesare pentru analizarea acestuia. Dumnezeu a făcut 
ca rugăciunea să fie posibilă pentru noi prin Isus. Noi putem învinge 
în rugăciune numai în măsura în care trăim adevărurile care creează 
această posibilitate. Sfera rugăciunii include venirea Împărăţiei 
lui Dumnezeu și asigurarea tuturor nevoilor credincioșilor. Astfel, 
toate aceste lucruri fac parte din subiectul practicării rugăciunii. 
Rugăciunea este posibilă doar către Tatăl revelat, prin mijlocirea 
Fiului și prin inspiraţia Duhului. Rugăciunea este o forţă învingătoare 
doar în măsura în care, în viaţa lui, copilul lui Dumnezeu Îi este loial 
Împăratului, este mulţumit cu ceea ce-i dă El și este transformat 
după chipul Lui. Mai mult, ea poate fi operativă doar în cadrul sferei 
descoperite în rugăciunea model.

Toate acestea fiind asigurate, ajungem acum la o abordare mai 
tehnică a acestui subiect. Pentru concizie și claritate, este necesar să 
procedăm prin eliminare. Învăţătura lui Isus este atât de plină de 
instrucţiuni privind rugăciunea, încât nu ne propunem nici măcar să 
le trecem în revistă pe toate, ci ne vom concentra asupra cuvintelor 
care au legătură cu cele două linii principale ale acestui subiect, 
și anume cu practicarea rugăciunii individuale și cu practicarea 
rugăciunii în grup.

Vom începe cu prima. „Ci tu, când te rogi, intră în odăiţa ta, 
încuie-ţi ușa și roagă-te Tatălui tău care este în ascuns; și Tatăl tău, 
care vede în ascuns, îţi va răsplăti” (Matei 6:6). Atenţia ne este atrasă 
imediat de acel „ci” cu care începe pasajul. El ne face conștienţi că 
există un cadru, un contrast care reliefează ceea ce urmează să se 
spună. Isus spusese chiar înainte: „Să nu fiţi ca făţarnicii, cărora le 
place să se roage stând în picioare în sinagogi și la colţurile uliţelor, 
pentru ca să fie văzuţi de oameni” (Matei 6:5). Reiese foarte clar de aici 
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că Domnul nostru nu intenţiona să spună că este greșit să te rogi la 
sinagogă sau la colţ de stradă. Lucrul împotriva căruia îi avertiza El pe 
ucenicii Săi era rugăciunea de ochii lumii. El le-a spus să se ferească de 
acest gen de rugăciune. Observaţi satira Lui blândă referitoare la acest 
subiect: „Adevărat vă spun că și-au luat răsplata”. Adică, ei se roagă ca 
să fie văzuţi de oameni, și chiar sunt văzuţi de oameni. Ei obţin ce-și 
doresc. Acesta este cadrul. Noi suntem interesaţi de instrucţiunile care 
au urmat după acest avertisment. „Tu, când te rogi, intră în odăiţa ta, 
încuie-ţi ușa și roagă-te Tatălui tău care este în ascuns”. Astfel, Cristos 
i-a învăţat pe ucenicii Lui că în viaţa fiecăruia dintre ei trebuie să 
existe un loc special, un timp special și o metodă specială, și că fiecare 
trebuie să se roage în liniște și singur, nevăzut de nimeni.

Apoi, El vorbește despre al doilea caz: „Dacă doi dintre voi se 
învoiesc pe pământ să ceară un lucru oarecare, le va fi dat de Tatăl 
Meu care este în ceruri. Căci acolo unde sunt doi sau trei adunaţi în 
numele Meu, sunt și Eu în mijlocul lor” (Matei 18:19-20). În timp ce 
primul pasaj a insistat în favoarea singurătăţii, acesta vorbește despre 
părtășia în rugăciune. El stabilește condiţiile adevăratei strângeri de 
rugăciune. Promisiunea care se face este într-adevăr una foarte largă. 
„Dacă doi dintre voi se învoiesc pe pământ să ceară un lucru oarecare, 
le va fi dat.” Este un lucru oarecum curios că această promisiune 
este atât de des răstălmăcită prin adăugarea cuvintelor „referitor la 
Împărăţia Mea”. Se poate spune că, firește, asta a dorit Domnul nostru 
să spună. Eu spun fără ezitare că noi nu avem dreptul să ne imaginăm 
că El ar fi vrut să spună altceva decât a spus. Când adăugăm aceste 
cuvinte, noi îi punem rugăciunii niște limite pe care El nu le-a pus. 
Dacă cineva ar obiecta că aceasta este o doctrină periculoasă, eu i-aș 
răspunde că Cristos a marcat în mod clar limitele învoirii și ale cererii 
prin cuvintele: „Dacă doi sau trei sunt adunaţi în numele Meu, sunt și 
Eu în mijlocul lor”. Promisiunea nu este făcută la doi sau trei oameni 
adunaţi într-un loc, care cer pur și simplu ceva ce ei doresc. „Isus în 
mijloc” înseamnă Isus întronat, ascultat, consultat. Acolo unde El este 
întronat, ascultat, consultat, Duhul dă naștere dorinţei, iar rugăciunea, 
fiind în armonie cu voia lui Dumnezeu, primește în mod garantat 
răspuns. Nu trebuie să punem niște limite false în jurul acestor 
cuvinte ale Învăţătorului, dar nici nu trebuie să ne imaginăm că nu 
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există niciun fel de limite. După spusele Lui, limitele nu sunt legate de 
lucrurile pe care putem să le cerem, sunt legate de starea noastră și de 
Duhul în care cerem. E posibil ca doi sau trei dintre noi să se învoiască 
să ceară anumite lucruri și să nu le primească niciodată. Întâlnirea 
în vederea rugăciunii nu trebuie să se bazeze pe dorinţele noastre, ci 
pe relaţia noastră cu Cristos. Dacă doi sau trei dintre noi se adună în 
numele Lui, sub stăpânirea vieţii Lui, inspiraţi de Duhul Său, și dacă în 
inimile celor adunaţi împreună în felul acesta se naște aceeași dorinţă, 
atunci ei pot să ceară și să fie siguri că vor primi.

Prin urmare, acestea sunt cele două învăţături ale lui Isus despre 
rugăciune care ne descoperă în linii mari cum să o practicăm. În 
primul rând, ni se cere să intrăm într-o odăiţă, să închidem ușa și să ne 
rugăm singuri; și în al doilea rând, să ne adunăm doi sau trei în numele 
Lui și să ne rugăm. Un om poate să se roage singur, și chiar trebuie să 
facă lucrul acesta, lăsând afară pe oricine altcineva; însă practicarea 
rugăciunii nu se limitează doar la acest lucru. Trebuie să existe și 
întâlnirea de rugăciune. Nu e nevoie de o strângere mare. Învăţătorul 
menţionează cel mai mic număr din care poate fi formată o strângere 
– doi. Nu poate fi o strângere formată dintr-un singur om. Cu toate 
acestea, nu înseamnă că e neapărat rău să fie un număr mai mare. 
Caracterul indefinit al expresiei „doi sau trei” include posibilitatea 
unei strângeri mai mari. Ceea ce creează adevărata strângere de 
rugăciune este inspiraţia sfinţilor în comuniune unii cu alţii, întrucât 
au fost botezaţi de Duhul într-o comuniune vie cu Cristos.

Să vorbim acum despre aspectele practice ale ambelor tipuri 
de rugăciune. În legătură cu primul tip, eu doresc să insist asupra 
formării unor obiceiuri foarte bine definite. Cuvintele Domnului nu 
ar putea fi mai răspicate în ce privește nevoia de separare, izolare și 
singurătate. O odăiţă și o ușă închisă înseamnă în mod cert că în viaţa 
fiecărei femei, a fiecărui bărbat sau copil trebuie să existe un loc unde 
să se retragă, un timp petrecut în singurătate, o exercitare a acestui 
privilegiu înalt și sfânt într-o solitudine deplină, când soţul sau soţia, 
mama sau tata, fratele sau sora, fiul sau fiica sunt excluși. În toată viaţa 
noastră aglomerată nimic nu este mai important decât să avem un loc 
dedicat în mod special rugăciunii. Sufletul nostru are nevoie de un 
Betel. E posibil ca acest loc să nu fie folosit doar pentru rugăciune, însă 
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el ar trebui să fie un loc în care, la perioade stabilite, să ne putem duce 
și să știm că nu vom fi deranjaţi. În cazul vestitorilor evangheliei, acest 
Betel ar trebui să fie biroul lor. Știu că noi obișnuim să ne gândim la 
birou ca la o cameră de lucru, și pe bună dreptate. Vai de acel vestitor 
al Cuvântului care nu este un lucrător! Însă biroul ar trebui să se 
transforme uneori în locul în care putem să privim faţa lui Dumnezeu 
și să avem o comuniune personală cu El. Această afirmaţie poate suna 
ca o pledoarie în favoarea capelei private a catolicilor, și așa și este 
în ceea ce privește intenţia ei spirituală cea mai profundă. Nu mă 
interesează câtuși de puţin ornamentele inutile constând din crucifix, 
picturi sau lumânări, dar mă preocupă tot mai mult intenţia spirituală 
a părtășiei ascunse cu Dumnezeu într-un loc stabilit. Semnificaţia 
unui loc pus deoparte este mult mai mare decât s-ar părea. Aceia 
dintre noi care vestesc Cuvântul știu cu siguranţă cât de ușor este să 
predici într-un loc cu care ești perfect familiarizat. Familiaritatea ne 
ajută să facem abstracţie de lucrurile din jurul nostru. Locul are prea 
puţină importanţă. Faptul că există un loc contează cel mai mult. A 
aduce obiecţii împotriva ideii unui loc stabilit înseamnă a crede că 
ceea ce a spus Isus despre „cămăruţă” și „ușa închisă” nu a avut niciun 
sens. Pentru comerciant, această încăpere poate fi chiar prăvălia lui, 
închisă la un moment dat pentru a petrece timp singur cu Dumnezeu. 
Pentru o mamă, poate fi liniștea propriei camere, din care ea poate 
să îi excludă pentru o vreme pe toţi cei care lucrează împreună cu 
ea la treburile gospodăriei. Mie mi se pare că, dacă observatorii din 
locurile cerești urmăresc locurile în care fiii oamenilor sunt implicaţi 
în conflictele pământești, cele de care ei sunt cel mai interesaţi sunt 
locurile ascunse, în care sfinţii stau de vorbă cu Dumnezeu. Până 
nu vom găsi un loc izolat, sfinţit nu prin accesorii materiale, ci prin 
comuniune spirituală, noi nu vom fi atât de puternici cum am putea fi 
și nu ne vom fi format cea mai puternică deprindere în viaţa noastră 
de rugăciune.

Apoi, este la fel de importantă și alocarea unui interval de timp 
special pentru rugăciune. Sunt perfect conștient de ceea ce vor spune 
miile de truditori din ziua de astăzi. Trăim într-o epocă plină de 
activitate. Acest lucru nu poate fi negat, însă dacă epoca este prea 
încărcată pentru a ne mai putea ruga, cu atât mai rău pentru ea; sau, 
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mai degrabă, dacă în această epocă suntem mult prea ocupaţi pentru 
a ne putea ruga, cu atât mai rău pentru afacerile noastre. Cât despre 
timpul pentru rugăciune, nu încape îndoială că, pentru cei care-și pot 
permite, „veghea de dimineaţă” este cea mai bună. Cu toate acestea, 
nu aș forţa pe nimeni să devină sclavul obiceiului altcuiva. Dacă 
îngrijirea sănătăţii cere ca vreuna din fiicele ostenite ale Împăratului 
să se odihnească dimineaţa mai mult, ea să nu uite că nu mai este 
sub Lege, ci sub har. Dar nimeni să nu nesocotească importanţa 
timpului pentru rugăciune sub motivul scurtimii zilei și al mulţimii 
îndatoririlor. Când stăm în părtășie cu Dumnezeu, noţiunea de scurt 
sau lung cu referire la timp trebuie să dispară. Cinci minute petrecute 
cu El, în care sufletul este atins de puterea veșniciei vor însemna o 
zi plină de vigoare spirituală. Dumnezeu poate face multe în cinci 
minute din timpul omului, dacă el cu adevărat nu are mai mult de atât 
pentru rugăciune. Însă Dumnezeu nu poate face nimic în cele cinci 
minute ale celui care ar trebui să-I acorde șaizeci, dar care este prea 
comod ca s-o facă. Cei care cunosc valoarea părtășiei în singurătate 
cu Dumnezeu, la începutul zilei, știu și cât de fierbinte și agitată este 
ziua din care lipsește această părtășie. Repet: cultivaţi acea metodă de 
rugăciune care vă este cea mai potrivită, indiferent dacă asta înseamnă 
să vă rugaţi cu voce tare când sunteţi singuri sau să aveţi comuniune 
cu Dumnezeu în tăcere, cu o inimă liniștită; să staţi în picioare sau să 
îngenunchiaţi sau să ședeţi. În Cuvântul lui Dumnezeu nu se insistă 
asupra niciunui fel de atitudine specială. Cel mai important lucru 
este să descoperim acea metodă care ne ajută cel mai bine să intrăm 
în prezenţa lui Dumnezeu și să avem părtășie cu El. Locul, timpul 
și metoda sunt lucruri în privinţa cărora trebuie să facem alegeri și 
să luăm decizii personale. Cel mai important lucru este să cultivăm 
obiceiul de a ne ruga. Eu nu folosesc cuvântul „obicei” la întâmplare. 
Obiceiurile se formează, indiferent că sunt bune sau rele. În ce 
privește rugăciunea, care la început poate să pară obositoare și dificilă, 
ea devine atât de mult o parte a vieţii noastre, încât ajunge să fie nu 
a doua noastră natură, ci prima. În toate aceste lucruri, este bine să 
distingem ceea ce este esenţial de ceea ce este mai puţin important.

Ar fi dezastruos ca cineva să creadă că, odată timpul de rugăciune 
stabilit, practicarea rugăciunii individuale este rezolvată. Domnul 
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nostru a declarat că oamenii „trebuie să se roage necurmat și să nu 
se lase”, și aceste cuvinte ale Lui sunt foarte profunde. Este evident că 
părerea Lui despre viaţă este că, dacă oamenii se roagă, nu vor obosi, 
și invers, dacă nu se roagă, vor obosi. Această afirmaţie arată că Isus 
era perfect conștient de presiunile și greutăţile vieţii. El nu credea că 
viaţa e blândă, și că oamenii pot să treacă prin ea plutind. Pentru El, 
viaţa era simplă, dar totodată dură. El știa că oamenii sunt în pericolul 
de a obosi sub poverile vieţii și în mijlocul bătăliei. Însă El cunoștea 
și o putere care putea preveni oboseala. Oamenii „trebuie să se roage 
necurmat și să nu se lase”. Niciun om care nu-și formează obiceiul de 
a se ruga regulat nu se va ruga tot timpul. Ucenicul care se retrage 
regulat într-un anumit loc, într-un anumit moment și folosește o 
anumită metodă de a se ruga va descoperi treptat că obiceiul deprins 
în locul tainic are o influenţă asupra întregii sale vieţi publice. 
Obiceiul bine înrădăcinat al rugăciunii regulate va crea regularitate 
și statornicie în mijlocul tuturor perturbărilor legate de moment, loc 
și metodă. Rugăciunea în locul tainic va crea o atitudine de biruinţă 
în toate locurile publice. Treptat, gândurile vor deveni rugăciuni, 
gândurile la prietenii absenţi vor prinde aripi și se vor îndrepta spre 
cer. Părtășia cu Dumnezeu ca activitate se va transforma în părtășie 
cu Dumnezeu ca atitudine. Când așa stau lucrurile, atunci oriunde, în 
orice moment și în orice fel, duhul își va spune nevoile lui Dumnezeu, 
a cărui ureche e deschisă spre el. Înaintașii noștri vorbeau despre 
rugăciunea spontană, pe care o și practicau. Ar fi un mare câștig 
pentru noi toţi dacă am putea învăţa și practica această metodă. 
Este o mare greșeală să credem că, cineva fiind în mijlocul traficului 
aglomerat al Londrei, trebuie să aștepte să ajungă în locul potrivit, la 
momentul potrivit și să folosească metoda potrivită. În Epistola către 
evrei există o afirmaţie măreaţă: „să găsim har ca să putem fi ajutaţi 
la vreme de nevoie” (Evrei 4:16). Am simţit întotdeauna că ar fi bine 
să descopăr vreun idiom în propria mea limbă care să exprime ideea 
din propoziţia în greacă, și nu sunt sigur dacă am reușit acest lucru 
spunând că mesajul declară că noi putem găsi har care să ne ajute 
„la ţanc”. Însă devenim conștienţi de acest lucru doar pe măsură ce 
ne familiarizăm cu locul tainic, ca urmare a stabilirii unui loc, a unui 
timp și a unei metode.
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Până acum ne-am ocupat doar de rugăciunea individuală, de 
cămăruţa cu ușa închisă, de locul special, de timpul special și de 
metoda specială, precum și de rugăciunea care ţâșnește în suspine și 
propoziţii în goana activităţilor de fiecare zi, când suntem permanent 
conștienţi că Dumnezeu este atent la rugăciunile noastre și răspunde.

Trecând acum la tema rugăciunii colective, trebuie să observăm 
că sunt foarte multe lucruri care pot fi spuse despre strângerea 
de rugăciune. Strângerea de rugăciune este o întâlnire în vederea 
rugăciunii. Aceasta este o constatare atât de evidentă, încât pare 
inutilă. Cu toate acestea, eu afirm fără ezitare că nu este nimic de care 
Biserica să aibă mai multă nevoie în prezent decât de a înţelege ce 
este o adevărată strângere de rugăciune. Așa cum am arătat deja pe 
scurt, idealul este prezentat în cuvintele Învăţătorului: „Acolo unde 
doi sau trei sunt adunaţi în numele Meu, sunt și Eu în mijlocul lor”. 
El a anunţat înainte temeiul pe care a făcut această promisiune: „Dacă 
doi dintre voi se învoiesc pe pământ să ceară un lucru oarecare, le va 
fi dat”. Sunt pe deplin conștient de faptul că aceste cuvinte sacre ale 
Domnului nostru deschid înaintea noastră o perspectivă mai largă 
și au un sens mai bogat, însă pe moment ne vom limita doar la acea 
primă aplicaţie a lor pe care a avut-o în vedere Domnul. Prin urmare, 
prima cerinţă pentru o strângere de rugăciune este ca cei prezenţi la ea 
să fie adunaţi „în numele Lui”. E nevoie de cel puţin două suflete, aflate 
fiecare sub domnia Lui, iar locul nu are importanţă. Marele cuvânt 
„unde” este extraordinar în amploarea lui; nu în Ierusalim, la Templu, 
pe muntele sfânt, într-o clădire de biserică, într-o casă sau numai 
într-un alt loc special, ci „unde”– în casă, pe câmp, pe mare, pe munte, 
în catedrala semeaţă, în sala mare a misiunii – oamenii sunt adunaţi 
„în numele” Lui. Nu înţelegem semnificaţia cuvintelor Domnului dacă 
spunem „doi sau trei care se întâlnesc împreună”; nu, ei trebuie să fie 
„adunaţi”, și singura și măreaţa persoană care îi „adună” este Domnul 
Însuși, care acţionează astăzi prin Duhul Sfânt. Apoi, ei trebuie să fie 
adunaţi „în numele Lui,” ceea ce nu înseamnă doar că trebuie să se 
numească creștini, ci și că trebuie să împărtășească natura Lui, să 
trăiască viaţa Lui, sub impulsul iubirii Lui, iluminaţi fiind de lumina 
Lui. Când asemenea suflete sunt adunate în felul acesta împreună, 
aceea este o strângere de rugăciune. O strângere de rugăciune este 
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o strângere unde, așa cum am spus, sunt adunaţi doi sau trei, sau 
câteva sute ori mii de oameni, care se dedică rugăciunii. S-ar putea 
să fiu întrebat dacă sunt de acord cu cântatul și citirea Scripturii la 
strângerile de rugăciune. Ei bine, în mod cert nu aș pleda în favoarea 
cântatului la strângerea de rugăciune, în afara cântării unora dintre 
marile imnuri de rugăciune, pe care le are din belșug Biserica. Și nu 
aș încuraja citirea altor pasaje din Scriptură decât a celor care vorbesc 
despre responsabilitatea noastră de a ne ruga sau care prezintă 
direcţiile rugăciunii. În cadrul unei strângeri de rugăciune adevărate 
nu ar trebui să existe „așteptare.” Prin asta nu înţeleg că trebuie ca 
cineva să se roage tot timpul cu voce tare, ci că, atunci când se face 
liniște, rugăciunile nu trebuie să înceteze. În timpul pauzelor dintre 
rugăciunile spuse cu voce tare, fiecare credincios ar trebui să fie 
într-o comuniune tăcută cu Dumnezeu, aducând înaintea Lui unele 
cereri care poate au fost deja menţionate în adunare. Pe de altă parte, 
nu ar trebui să existe „așteptare” în sensul de a refuza să conduci în 
rugăciune cu glas tare atunci când ești îndemnat de Duhul să o faci. 
Cei mai în vârstă așteaptă să se roage cei tineri, tinerii așteaptă să se 
roage cei mai în vârstă; Duhul așteaptă după toţi, și este întristat și 
împiedicat să lucreze. La o strângere adevărată de rugăciune, toţi ar 
trebui să fie conștienţi că sunt adunaţi nu numai „în numele Lui,” ci și 
în prezenţa Lui reală în acel loc. Acolo unde acest lucru se realizează, 
se „așteaptă” doar după călăuzirea Duhului. S-ar putea aduce obiecţia 
că acest gen de strângere de rugăciune nu ar fi prea popular, însă cu 
siguranţă nu s-a ajuns până acolo, încât vreun creștin să-și imagineze 
că popularitatea este etalonul succesului în Biserica lui Dumnezeu.

Acest obicei al rugăciunii colective nu ar trebui să se limiteze 
doar la strângerile din biserică, adică din clădirea bisericii. El poate fi 
cultivat și în viaţa de familie – oriunde. Ca o ilustrare a acestui fapt, aș 
vrea să sugerez că femeile creștine ar trebui să-și canalizeze în această 
direcţie dorinţa lor de socializare. De ce să nu ne întâlnim în casa cuiva 
pentru a ne ruga? Cel puţin aceste întâlniri ar avea avantajul unui scop 
definit și, în acest sens minor, ar fi net superioare multor întruniri 
nesfinte care caracterizează așa-numita viaţă socială de astăzi. De ce 
să nu-i inviţi pe prietenii tăi să vină la tine acasă pentru a petrece o 
după-amiază împreună în rugăciune? Dacă acești așa-ziși prieteni nu 
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vor să accepte o asemenea invitaţie, atunci cu siguranţă că tu, creștin 
fiind, o vei duce mai bine fără asemenea prieteni. Tocmai prietenia 
Bisericii cu acei oameni care nu vor să se roage este lucrul care face 
rău și Bisericii, și lumii. Poate că oamenii din zona în care locuiești 
sunt respectabili, în conformitate cu canoanele lumești, însă dacă nu 
sunt dispuși să vină în casa ta ca să vorbească cu Cristos, atunci îţi fac 
rău ţie, iar tu le faci rău lor dacă vei continua să fii prieten cu ei. Nu 
numai în viaţa de familie, ci și în orice context social, sfinţii ar trebui 
să se întâlnească mai des pentru a se ruga împreună. Îmi vin în minte 
zilele de odinioară în care, elev fiind la școala din Cheltenham, m-am 
împrietenit cu un tânăr pe nume David Smith, care era vânzător 
ambulant de cărţi. Încă îmi amintesc foarte bine de el. În zilele libere 
obișnuiam să-l însoţesc în unele din satele care se întindeau printre 
dealurile din Cotswold. La sugestia lui, porneam cu o jumătate de oră 
mai devreme decât era nevoie ca să ajungem la timp, pentru ca să 
putem să ne oprim pe drum pentru a ne ruga. Unele dintre cele mai 
preţioase amintiri ale mele sunt legate de acele întâlniri: doi oameni 
– un tânăr care-L iubea pe Domnul și un adolescent ai cărui ochi 
se deschideau spre posibilitatea unei lucrări de o viaţă – oprindu-se 
lângă vreun pârleaz dintre holde și învoindu-se să ceară anumite 
lucruri; cereau și primeau. Frumuseţea unor astfel de întâlniri constă 
în absenţa totală a oricărei constrângeri venită din altă parte decât de 
la Domnul care le conduce. La o asemenea întâlnire cineva poate să se 
roage de câte ori îl îndeamnă inima; se poate opri fără vreo încheiere 
elaborată, și poate să reînceapă să se roage dacă, în urma rugăciunii 
altuia, în inima lui s-a născut o nouă dorinţă. Nici nu ne dăm seama 
cât de mult s-ar întări Biserica dacă sfinţii ar cultiva obiceiul de a avea 
părtășie în rugăciune în grupuri mici.

Sunt trei trăsături ale rugăciunii biruitoare, despre care aș vrea 
să vorbesc pe scurt. Prima, concreteţea, a doua, perseverenţa și a 
treia, supunerea. Nu există ceva de care să avem mai mare nevoie în 
rugăciunea personală decât să știm ce vrem și să cerem acel lucru. 
E posibil să risipim marea ocazie din cauză că cererile noastre nu 
sunt concrete. Noi putem generaliza rugăciunea până când o diluăm, 
nemairămânând nicio putere în ea. Se pune întrebarea dacă nu cumva 
slujitorii și-ar putea sluji cel mai bine bisericile prin simplul obicei de 
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a se ruga pentru fiecare persoană din turma lui Dumnezeu pe care o 
au în grija lor. În timpul celor doi ani pe care i-am petrecut slujind la 
Westminster, am străbătut ţara de la nord la sud și de la est la vest și 
am vizitat și Statele Unite. Însă oriunde am mers în acea perioadă am 
descoperit influenţa lăsată de slujirea acelui om al lui Dumnezeu care 
a zidit acel loc și care plecase acasă la Tatăl cu peste treizeci de ani 
în urmă. Întrebarea este: Ce anume din viaţa și lucrarea lui Samuel 
Martin a dat naștere acelei influenţe care dăinuie și astăzi? E adevărat 
că el a fost un predicator elocvent și un om cu un caracter sfânt, însă 
poate că cel mai important lucru în legătură cu el a fost faptul că se 
ruga în modul concret. Obișnuia să intre în acea clădire mare, după 
ce se termină serviciul divin și să ia fiecare bancă la rând, rugându-se 
pentru oamenii care stăteau pe ele la serviciile obișnuite ale bisericii. 
Același adevăr i se aplică și lucrării noastre de la școala duminicală. 
Nu există o lucrare mai sfântă sau mai frumoasă decât cea a unui 
învăţător, una care să necesite o viziune mai clară și o inimă mai caldă. 
Învăţătorii noștri vor descoperi că rugăciunea concretă pentru copiii 
de care se ocupă le va fi de mare ajutor. Fie ca ei să facă din catalogul 
cu numele elevilor lor o carte de rugăciuni în cel mai înalt sens al 
cuvântului. Când fiecare copil în parte va fi purtat pe inimă, se va crea 
o nouă putere prin care cei pentru care se roagă să fie influenţaţi să se 
apropie de Cristos Însuși.

Toate cele spuse până acum sunt valabile și în cazul rugăciunii 
colective a sfinţilor. Strângerile de rugăciune sunt prea adesea sufocate 
de către hoinărelile fără ţintă, fără direcţie, fără ancoră ale unora care 
par a nu avea niciun liman. Ar fi un obicei foarte folositor ca, înainte 
de rugăciune, biserica să decidă pentru ce să se roage. Este imposibil 
să ne rugăm pentru toate lucrurile la o strângere de rugăciune. Într-o 
bună zi, la o strângere de rugăciune din Yorkshire, a venit un străin 
care a făcut ceea ce obișnuiesc să facă mulţi (Dumnezeu să-i ierte!) 
– s-a rugat. După ce a vorbit timp de douăzeci de minute, când nimeni 
nu ar trebui să se roage mai mult de cinci minute în cadrul unei 
strângeri de rugăciune, și după ce I-a dat Atotputernicului informaţii 
pe care El le deţinea cu mult înainte să se fi născut omul, a spus în 
cele din urmă: „Și acum, o, Doamne, Dumnezeule, ce am mai putea 
să-Ţi spunem?” Un bătrân, care știa cum să se roage, a răspuns cu 
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glas tare: „Spune-I «Tată», omule, și cere-I ceva!” Acest principiu al 
exprimării concrete este ceea ce ne trebuie cel mai mult în rugăciunea 
individuală și colectivă. Isus nu a spus: „Dacă Îi daţi lui Dumnezeu 
informaţii timp de douăzeci de minute, într-un limbaj elevat, veţi avea 
parte de anumite beneficii din asta.” El a spus: „Cereţi, și vi se va da, 
căutaţi, și veţi găsi, bateţi, și vi se va deschide”.

Următoarea trăsătură a rugăciunii biruitoare este perseverenţa. În 
capitolele 11 și 12 din Evanghelia după Luca sunt două parabole care 
vorbesc despre această cerinţă. Prima este despre un om care a obţinut 
pâine bătând insistent la o ușă. Cea de a doua este despre o femeie care, 
insistând pe lângă judecător, a obţinut despăgubiri pentru nedreptăţile 
suferite. Desigur, Isus nu ne învaţă că Dumnezeu trebuie implorat fără 
încetare pentru a-I obţine favoarea, nici că trebuie să insistăm mult 
pe lângă El ca să-L convingem să ne facă bine, ci mai degrabă că noi 
avem nevoie să fim perseverenţi. Omul care cere și apoi uită ce a cerut 
nu-și simte cu adevărat nevoia, și de aceea nu va primi ce a cerut. 
Cel care bate și apoi fuge nu va avea parte de binefacerea singurei 
Persoane care poate să deschidă ușa. Omul care cunoaște adevăratul 
secret al rugăciunii știe ce înseamnă să perseverezi. Epafra agoniza în 
rugăciune. Trebuie să ne rugăm concret și apoi să perseverăm.

Însă perseverenţa nu trebuie să degenereze niciodată în impunerea 
voinţei proprii. Trebuie să existe și supunere. Supunere în ce privește 
acceptarea formei, a modului și a timpului când va veni răspunsul. Nu 
trebuie să uităm că noi nu putem vedea sfârșitul de la început și nu 
putem înţelege semnificaţia finală a propriilor noastre cereri, însă ne 
rugăm Celui care poate vedea sfârșitul de la început și care este perfect 
conștient de motivul cererilor noastre. S-ar putea ca acele lucruri care 
nouă ni se par necesare să se dovedească a fi doar niște piedici, dacă 
ne-ar fi date. Cel mai bun răspuns la o asemenea rugăciune este 
întotdeauna dragostea plină de bunătate care refuză. De aceea, este 
nevoie de supunere pentru ca rugăciunile noastre să fie biruitoare.

Acum, referitor la subiectele rugăciunii. Suntem îndreptăţiţi să ne 
rugăm pentru orice lucru ce se află în sfera voii lui Dumnezeu. Această 
afirmaţie este, deopotrivă, inclusivă și exclusivă. Ea include orice lucru 
care, în sine, este bun și care face parte din viaţa și din slujirea mea, 
în conformitate cu planul divin. De asemenea, ea exclude orice lucru 
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care este pe deplin egocentric. Nu încape îndoială că rugăciunea în 
duh va însemna excluderea a o mulţime de cereri. Vom fi în stare să 
nu ne mai luptăm pentru multe lucruri după care am jinduit înainte 
și pe care chiar le-am cerut în rugăciune, dacă viaţa noastră va fi în 
conformitate cu toate faptele care fac rugăciunea posibilă. Cererile 
noastre se vor împuţina, însă ele vor fi mai puternice. Poate ne va fi de 
ajutor un exemplu de astfel de excludere, însă, oferindu-l, permiteţi-mi 
să precizez că vorbesc din propria mea experienţă. E posibil ca acest 
exemplu să nu fie aplicabil în cazul nimănui altcuiva. Trebuie să fim pe 
deplin încredinţaţi în mintea noastră când e vorba de astfel de lucruri. 
Dacă avem credinţă, trebuie să o avem pentru noi înșine înaintea lui 
Dumnezeu. Dar să revin la subiect. Nu mai pot să mă rog cu privire 
la starea vremii așa cum o făceam cândva. Cine sunt eu să cer ca o 
anumită zi din calendar să fie frumoasă și senină? Sunt întotdeauna 
profund recunoscător că, deși prietenii noștri de dincolo de ocean 
pot să ne trimită prognoze meteorologice, ei nu ne trimit și vremea. 
Dumnezeu continuă să ţină frâiele în mâinile Sale. Mama unui prieten 
de-al meu, care este pastor baptist, mi-a spus de ce a încetat să se 
roage pentru vreme. Timp de mai mulţi ani, în cadrul închinării din 
sânul familiei, ea obișnuise să ceară vreme frumoasă în ziua ieșirii 
în aer liber a clasei de școală duminicală. Când fiul ei era în jur de 
zece ani, a venit la ea într-o asemenea dimineaţă și i-a spus: „Mamă, 
nu cred că ar trebui să Îi ceri lui Dumnezeu o zi cu vreme frumoasă. 
Poate că pentru fermieri ar fi mult mai bine dacă ar ploua, așa că de 
ce ar fi vreme frumoasă doar pentru că noi ieșim la iarbă verde?” Ea 
i-a răspuns că ceruse, firește, să fie vreme frumoasă doar dacă aceasta 
era și voia lui Dumnezeu. Însă băiatul a întrebat-o: „De ce nu-L rogi 
pe Dumnezeu să te ajute să alegi una din zilele Lui frumoase?” După 
părerea mea, aceasta este întreaga filozofie a rugăciunii. Rugăciunea 
nu este un aranjament prin care obţinem lucruri pe care le dorim 
pentru noi. Ea este mai degrabă mijlocul prin care căutăm să fim 
aduși în acord cu voia lui Dumnezeu și să obţinem acea lumină care 
ne ajută să umblăm în acea voie. Nu că ar fi ceva greșit să cerem 
lucruri concrete, însă este întotdeauna înţelept să ne analizăm cu grijă 
cererile ca să vedem dacă ele recunosc într-adevăr suveranitatea și 
înţelepciunea lui Dumnezeu. Cu o anumită ocazie, Charles Kingsley 
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a refuzat să rostească rugăciunea Arhiepiscopului pentru încetarea 
ploii. El a înţeles că ploile îndelungate erau binevenite pentru că 
îmbunătăţeau condiţiile de igienă.

Există lucruri specifice pentru care noi ar trebui să ne rugăm și 
pentru care ni se poruncește să ne rugăm, cum ar fi: pentru toţi sfinţii, 
pentru înaintarea Cuvântului lui Dumnezeu, pentru lucrarea creștină, 
pentru toate sufletele.

Isus S-a rugat pentru toţi sfinţii în măreaţa Lui rugăciune de 
mijlocire. Și Pavel s-a rugat pentru ei, așa cum se poate vedea în epistolele 
lui din închisoare. Ce redresare a diferenţelor denominaţionale s-ar 
produce dacă, în loc să discutăm continuu despre aceste diferenţe, 
ne-am ruga unii pentru alţii.

Apoi, ar trebui să ne rugăm pentru Cuvântul Domnului, ca 
el „să se răspândească și să fie proslăvit” (2 Tesaloniceni 3:1). Cu 
cât ar fi mai plină de putere o astfel de acţiune decât să dezbatem 
modul diferit în care interpretăm noi Cuvântul. Apoi, ar trebui să 
ne rugăm pentru lucrare. Dacă Biserica s-ar ruga pentru lucrare, 
în loc să o critice, rezultatele ar fi minunate. În legătură cu acest 
lucru, aș dori să arăt Bisericii că datoria ei specială, în conformitate 
cu învăţătura Domnului, este să se roage ca Dumnezeu să scoată 
lucrători la secerișul Lui. Sunt rugat uneori să îi îndemn pe tineri să 
intre în lucrare, pentru că este nevoie de ei. Răspunsul meu este că 
nimeni nu poate alege să devină lucrător – el trebuie să fie trimis. De 
aceea, noi ar trebui să ne rugăm, așa cum ne-a spus Învăţătorul, ca 
Domnul Însuși să-i trimită. De asemenea, ar fi bine să se sublinieze 
importanţa rugăciunii pentru cei care au chemarea sfântă și de temut 
de a-i pregăti pe oameni pentru slujire. Apoi, noi trebuie să ne rugăm 
pentru cei care își exercită chemarea sfântă. L-am auzit cândva pe Dr. 
Berry predicând la ordinarea unui lucrător tânăr. La un moment dat, 
el le-a spus celor adunaţi: „Veţi obţine de la fratele meu mai tânăr doar 
ceea ce vă așteptaţi să obţineţi și vă veţi aștepta să primiţi doar ceea ce 
veţi cere în rugăciune”. Apoi el a folosit următoarea ilustrare, simplă, 
dar plină de putere. El a spus: „În ultima vreme, noi am împărţit supă 
săracilor, și le-am spus celor care veneau să primească supă să aibă la 
ei un vas gol de aproximativ doi litri. Într-o zi, mă aflam la cantină, 
când am zărit un băiat de vreo zece ani, zdrenţăros și murdar, însă 
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cu ochi înflăcăraţi, care tocmai intrase și care avea la el un vas de cel 
puţin zece litri. Nouă ne-a fost jenă să punem doar doi litri de supă în 
acel vas”. „Ei bine, zicea Dr. Berry, atunci când veţi veni să vă ascultaţi 
păstorul, nu aduceţi cu voi un vas de numai doi litri!” O, ce minunat 
este să le predici unor oameni care s-au rugat pentru tine!

Apoi, suntem îndemnaţi să ne rugăm pentru toate sufletele, 
pentru cei întristaţi, pentru cei care suspină, pentru cei mâhniţi, 
pentru cei care păcătuiesc. Mai mult, nu există vreun lucru atât de 
mic, încât să nu avem dreptul să ne rugăm pentru el. Anna Shipton 
a scris o cărticică intitulată Spune-I lui Isus, dedicată memoriei lui 
Emily Goss. Este povestea unei fetiţe care obișnuia să-I vorbească lui 
Isus despre toate lucrurile, de la faptul că i s-a încâlcit lâna, până la 
bucuriile orelor care treceau în zbor.

De la această slujbă sfântă a rugăciunii niciun sfânt al lui Dumnezeu 
nu este exclus; până și cel mai tânăr și cel mai slab se poate ruga. Unii 
dintre noi nu putem face anumite lucrări din cauza presiunilor pe 
care le exercită viaţa asupra noastră, însă niciunul dintre noi nu este 
exclus de la rugăciune. Există sfinţi ai lui Dumnezeu care, timp de 
mulţi ani, nu au putut participa la activităţile bisericii, nici chiar la ora 
de închinare din biserică, dar care, totuși, au continuat să trudească 
în rugăciune alături de întreaga adunare a sfinţilor. Îmi aduc aminte 
de o femeie care, după câte știu eu, a trăit din 1872 în acest mare 
„Babel” care este Londra și a avut tot timpul dureri, și totuși, se ruga 
tot timpul. Astăzi ea este o femeie deformată de suferinţă, însă radiază 
calmul și puterea date de prezenţa Celui Preaînalt. În 1872, ea era o 
fată din nordul Londrei, imobilizată la pat, care se ruga ca Dumnezeu 
să trimită trezirea peste biserica din care făcea parte, dar în care ea nu 
a intrat niciodată. Ea citise într-un mic ziar intitulat Trezirea, care mai 
apoi și-a schimbat numele în Creștinul, povestea unei lucrări făcute 
în Chicago printre copiii săraci de către un om cu numele Moody. Ea 
nu-l văzuse niciodată pe Moody, însă și-a pus acel mic ziar sub pernă 
și a început să se roage astfel: „O, Doamne, trimite-l pe acest om în 
biserica noastră.” Ea nu avea cum să comunice cu el. El vizitase deja 
ţara noastră în 1867, iar în 1872 a venit din nou într-o scurtă vizită, 
fără intenţia de a face vreo lucrare aici. Însă domnul Lessey, păstorul 
bisericii din care făcea parte această fată, s-a întâlnit cu el și l-a rugat 
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să vină să predice în biserica lui. Moody a fost de acord și, după 
terminarea serviciului de după-amiază, a îndemnat pe cei care voiau 
să-L urmeze pe Cristos să se ridice în picioare; s-au ridicat sute de 
oameni. El a fost surprins și a crezut că a fost greșit înţeles. Și-a repetat 
cererea cu mai multă claritate, și răspunsul a fost din nou același. În 
următoarele zece zile s-au ţinut mai multe servicii și rezultatul a fost 
că biserica s-a îmbogăţit cu patru sute de membri. Când mi-a relatat 
această întâmplare, Moody mi-a spus: „Voiam să știu ce însemna 
asta. Am început să fac cercetări și nu am avut odihnă până când 
nu am descoperit că era o fată imobilizată la pat care se rugase ca 
Dumnezeu să mă aducă în biserica aceea. El a ascultat-o și m-a adus 
de la o distanţă de peste șase mii de km, pe apă și pe uscat, ca răspuns 
la rugăciunea ei”. Această întâmplare este relatată și în biografia lui 
D.L. Moody, de către fiul său. Dar să o continui. Femeia aceasta era 
membră în biserica mea atunci când am fost păstor în New Court. 
Ea este încă membră acolo, încă suferindă, încă imobilizată la pat. În 
1901, înainte de a pleca din Anglia în America, m-am dus să o vizitez. 
Ea mi-a spus: „Aș vrea să vă rog să luaţi agenda aceea de pe ra”. Am 
făcut asta și, deschizând-o la pagina cu data de 5 februarie, am văzut 
următoarele cuvinte, scrise cu acel scris cunoscut mie: „D. L. Moody, 
Psalmul 91”. Atunci Marianne Adlard mi-a spus: „El mi-a scris aceste 
cuvinte atunci când m-a vizitat în 1872, iar eu m-am rugat pentru el 
în fiecare zi până când s-a dus acasă la Domnul”. Apoi a continuat: 
„Acum, vreţi să vă scrieţi numele la pagina cu ziua dumneavoastră 
de naștere, ca să mă rog pentru dumneavoastră până când sau eu, sau 
dumneavoastră veţi merge acasă la Domnul?” Nu voi uita niciodată 
acea zi când mi-am scris numele în agenda ei. Pentru mine, camera 
aceea era plină de Prezenţa divină. M-am gândit adesea la ceasul acela 
în vâltoarea vieţii, în mijlocul trudei și încordării, și știu chiar și acum 
că Marianne Adlard se roagă pentru mine, și acesta este motivul 
pentru care îi dedic această carte cu dragoste și admiraţie sinceră. 
Aceștia sunt lucrătorii plini de putere de pe holdele lui Dumnezeu. 
Eroii invizibili, care trudesc în rugăciune, sunt cei care fac posibil ca 
cei văzuţi de toată lumea să-și facă lucrarea și să fie biruitori. Nu poate 
fi măsurată influenţa pe care ei o exercită asupra celor chemaţi să facă 
lucrarea.
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Îmi cer iertare că din nou voi apela la exemplul personal. Eu 
nu mă ridic niciodată să vorbesc în vreo adunare, de acasă sau din 
străinătate, fără a ști că trei oameni mai apropiaţi mie decât oricine 
altcineva se roagă pentru mine: soţia mea, mama mea și tatăl meu. 
O, ce putere îmi conferă acest lucru, și ce umilinţă! Un asemenea 
lucru ne face să simţim că trebuie să fim pe aceeași linie cu astfel 
de rugăciuni, și ne e teamă. Cu toate acestea, un asemenea lucru ne 
întărește, căci știm că „mai multe lucruri se realizează prin rugăciune 
decât își imaginează lumea aceasta”.* Fie să se înmulţească numărul 
celor care se vor devota acestei lucrări speciale de mijlocire!

Având în minte toate aceste lucruri pe care am încercat să le 
analizăm, ne ridicăm feţele spre Domnul, așa cum au făcut cei care 
L-au urmărit rugându-Se, în zilele de demult, și Îi spunem: „Doamne, 
învaţă-ne să ne rugăm”!

* Citat de Alfred Tennyson, poet englez din secolul al XIX-lea, n. red.


